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Nedsparing 
• Formål: Orientering v. Camilla om planer for reduktion af instituttets opsparing 

 
Oplæg v. Camilla 
• Instituttet er blevet bedt om at nedbringe sin opsparing (på ca. 23 mio.) over de næste 3-4 år. Ledel-

sesgruppen har drøftet, hvordan pengene skal bruges, så det sikres, at instituttet får mest værdi for 
pengene.  

• Ca. halvdelen af beløbet vil blive brugt på indtil udgangen af 2023 at opretholde de seneste års løn- og 
driftsudgiftsniveau. Dette er p.t. ret højt. Vi bruger således forholdsvis mange penge på rejser, arran-
gementer, studentermedhjælpere og eksterne undervisere. Vi har ligeledes forholdsvis mange ph.d.-
stipendiater ansat på interne midler. 

• Den resterende halvdel af beløbet vil blive brugt på en fokuseret forskningsmæssig satsning, som kan 
medvirke til sætte instituttet på det juridiske landkort – både i Danmark og internationalt. 

• Der oprettes et center for jura og verdensmål (arbejdstitel), hvilket ligger i tråd med SDU’s satsning og 
i det hele taget er et relevant tema. Omdrejningspunktet vil være juridiske aspekter/problemstillinger 
knyttet til (nogle af) FN’s verdensmål. SDG 16 vil være fundamentet/afsættet for centrets forsknings-
agenda, men der vil ikke være et isoleret og ensidigt fokus på dette specifikke verdensmål. Tværtimod 
er tanken, at der skal ske en kobling mellem SDG 16 og de øvrige verdensmål. Gennem etableringen af 
dette center vil der potentielt være mulighed for at geare nogle af de ting, som allerede er i gang i det 
små på instituttet. Andre/mange ting vil fortsat skulle foregå i regi af de eksisterende forskningsgrup-
per. 

Emne: Institutrådsmøde 
Dato og tidspunkt: 20. maj 2020, kl. 12.15-13.15 
Sted: Skype  
Deltagere: Camilla Hørby Jensen, Martin Mennecke, Stine Pilgård 

Porner Nielsen, Daniel Skov, Ulrike Fleth-Barten, Dorthe 
Carstensen, Christian Frier 

Afbud fra: Jette Thygesen 

Referent: Jane Kvist Poulsen 
Dagsorden sendt til 
orientering til: 

 
Juridisk Institut 
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• Centret vil gå på tværs af instituttets forskningsgrupper, og der vil blive ansat en centerleder til at stå 
i spidsen for og sikre fremdrift i centrets aktiviteter. 

• Til at bidrage til at løfte den forskningsmæssige dagsorden vil der dels blive ansat en række postdoc’er 
og ph.d.ere ind i centret (der vil komme stillingsopslag i efteråret til besættelse forhåbentlig primo 
2021). Disse skal sammen med centerlederen udelukkende beskæftige sig med forskning og aktiviteter 
i tilknytning til centret og dets tema. Derudover er centret åbent for alle instituttets medarbejdere, og 
alle, der måtte have lyst, har således mulighed for (men ikke pligt til) at bidrage til centrets aktuelle 
forskningsagenda og aktiviteter. 

• Centret vil på sigt skulle være selvfinansierende, og en væsentlig opgave for centrets leder vil derfor 
være at skaffe ekstern funding til centrets langsigtede eksistens.  

• Processen herfra er, at der i første omgang skal ansættes en centerleder. Dernæst skal der udformes 
en egentlig strategi for centret (p.t. har vi kun den overordnede vision). Dette vil ske i et samarbejde 
mellem ledelsesgruppen og den kommende centerleder. Strategien vil endvidere blive sendt til kvali-
ficering hos forskellige personer på instituttet. På baggrund af strategien vil centrets nærmere fokus 
skulle defineres. Centerlederen vil have ansvaret for at fastlægge centrets fokusområde(r) (som for-
mentlig vil kunne ændre sig over tid). Dette vil ske i dialog med og efter input fra dels eksterne stake-
holders, dels de af instituttets medarbejdere, som måtte have idéer hertil, og som måtte forventes at 
ville engagere sig i centrets aktiviteter.  

• Bemærk: Det nye center har ikke direkte noget med SAMF-dekanens klynger etc. at gøre. Det er tænkt 
som noget, der er forankret på Juridisk Institut og ikke som en klynge. Det ligger dermed ”ved siden 
af” dekanens ideer. 

 
Input, tanker og spørgsmål fra Institutrådet  
• Virkelig interessant ide og med meget potentiale. Der kan være udfordringer mht. det at være 

selvfinansierende efter 3-4 år – postdoc’ere og ph.d.ere har ikke særlig stor erfaring med at trække 
penge hjem og heller ikke et stort (internationalt) netværk. Man skal være opmærksom på, at det tager 
tid at få stablet et netværk på benene.  

•    Kommentar fra Camilla: Centerlederen får ansvaret for at hjemtage den fortsatte finansiering.  
• Er der mulighed for at konvertere nuværende forskningsprojekter ind i centeret?  
• Svar fra Camilla: Muligvis. Det kommer an på, hvad centret indholdsmæssigt vil lægge sig fast på. Det 

er samtidig vigtigt, at vi ikke ”udvander”/kannibaliserer forskningsgrupperne. 
• Mht. kommunikation: Det skal både internt og eksternt kommunikeres, hvad det nye center går ud på. 
• Det bør prioriteres, at instituttets medarbejdere får tilbuddet om involvering.  
• Det er oplagt at se på, hvordan jura har relevans for de øvrige verdensmål. Enig i, at det tager tid at 

opbygge netværk, og derfor ville det være en fordel at sætte udløbstiden til ultimo 2024 (dvs. en fire-
årig periode).  

•    Svar fra Camilla: Hun vil undersøge, om nedsparingsperioden kan strækkes til 2024. 
• Det kunne være godt at inddrage erfaringerne fra Center for War Studies og vores tidligere ”spydspid-

ser”. Ideen med centret er imidlertid bedre end spydspidsideen, idet de ansatte vil have deres hjem og 
faglige fokus på centret. En centerleder er en god ide – men opgaver ifm. personaleansvar, funding 
etc. kræver megen tid (for mange opgaver?), så hvem skal stå for outputtet fra centeret? Har center-
lederen tid til denne opgave oveni?  
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Emner til kommende institutseminar (fast punkt) 
• Formål: Planlægning af det kommende institutseminar   

 
Fælles drøftelse af formatet for institutseminaret 
• Institutrådet drøftede formatet for institutseminaret, herunder hvorvidt det skal afvikles digitalt el-

ler fysisk og/eller som et halvdags-, endags- eller todagesarrangement. Der var forskellige perspekti-
ver på dette. 

• Forslag til programmets indhold: 
•    Online teaching  
•    Statusoplæg fra tre nyeste ph.d.-studerende (Daniel, Lotte og Louise)  
•    Forskningsgrupperne (Hvad er deres sigte internt i gruppen? Hvad er deres prioriteter? Hvad er         

   formaterne for deres møder?) 
•    Pseudoarbejde (opfølgning på dekanens initiativ fra sidste år)  
•    Psykologisk sikkerhed og mental trivsel på arbejdspladser. Oplæg ved SDU-psykolog Birgitte  

   Aagaard Zethsen. 
 

 
Eventuelt (fast punkt) 
• Spørgsmål: Kan ledelsen på næste institutmøde afsløre tilbagemeldingerne vedr. relevansdagsorde-

nen?  
•    Svar: Der indsamles stadig input, men instituttet vil selvfølgelig blive orienteret, når tingene er  

   faldet på plads. 
 


